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gionu". 



3JEDNOŚĆ  10 /2018  

Kraj

Pod koniec października odbył się w Częstochowie Krajowy Zjazd Delegatów NSZZ „Solidarność”. 
W jego trakcie wybrane zostały władze związku na kadencję 2018-2022.

-To kulminacja demokracji w związ-
ku. Zjazd oceni pracę Komisji Krajowej i 
realizację przyjętego programu. To wiel-
kie wydarzenie, bo spotykamy się w stu-
lecie odzyskania niepodległości Polski. 
Nie byłoby celebrowania tej rocznicy, 
gdyby nie „Solidarność”. To także 40. 
rocznica wyboru Jana Pawła II na pa-
pieża, bez którego nie byłoby naszego 
związku- mówił Piotr Duda, przewodni-
czący KK, otwierając obrady.

Gośćmi honorowymi zjazdu byli pre-
zydent Andrzej Duda, wicepremier Be-
ata Szydło, minister Elżbieta Rafalska, 
ministrowie, parlamentarzyści.

-W 1978 roku nastąpił historyczny 
moment, gdy nowym papieżem został 
metropolita krakowski Karol Wojtyła. 
Ten moment był przełomowy dla pol-
skiej historii, dla historii Europy i świa-
ta. Był przełomowy dla „Solidarności”, 
pojmowanej tak, jak on o niej mówił: 
że solidarność to jeden z drugim, nigdy 
jeden przeciw drugiemu. Kiedy przyje-
chał do Polski w 1979 roku, miliony ludzi 
zobaczyły jak wiele nas jest. Solidarność 
wyprowadziła Polskę zza żelaznej kur-
tyny i doprowadziła do jej zawalenia. 
Dzisiaj jesteśmy Zachodem nie tylko 
pod względem mentalnym. Jako ruch 
robotniczy, ruch ludzi pracy, sprawujecie 
kontrolę nad tym, czy polskie państwo 
i polska władza funkcjonuje w sposób 
właściwy, pilnujecie tego, żebyśmy byli 

Zachodem. Zachód to społeczna gospo-
darka rynkowa, filozofia gospodarcza 
oparta na wartościach chrześcijańskich. 
Zachód to znaczy sprawiedliwy podział 
dóbr w państwie, to znaczy solidarność, 
czyli sprawiedliwość. Stojąc przed dele-
gatami, chcę powiedzieć, że cieszę się, 
że „Solidarność” uczestniczy w polityce 
dotyczącej praw pracowniczych, w tro-
sce o najsłabszych. Chciałbym, żebyśmy 
w tym znaczeniu zawsze byli razem, za-
wsze byli wspólnotą - powiedział do ze-
branych prezydent Andrzej Duda.

O ważnej roli „Solidarności” mówiły 
też wicepremier Beata Szydło i Elżbieta 

Rafalska, minister rodziny, pracy i polity-
ki społecznej. 

-Jesteśmy ulepieni z „Solidarnością” 
z jednej gliny. Chciałam podziękować 
za współpracę i powiedzieć, co udało 
się w resorcie i w Radzie Dialogu Spo-
łecznego: to wprowadzenie stawki go-
dzinowej, podwyżka płacy minimalnej 
i wyłączenie stażowego z minimalnego 
wynagrodzenia. To jedna z najbardziej 
rażących niesprawiedliwości, która do 
tej pory obowiązuje i będziemy starali 
się to zmienić. Chcę „Solidarności” po-
dziękować za przygotowanie projektu 
ustawy o przywróceniu wieku emerytal-
nego. Bez takiego zaangażowania i wy-
sokiej pomocy merytorycznej, by się nie 
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udało. Dziękuje tez za wolne niedzielne. 
Dziękuję „Solidarności”, która z taką de-
terminacją o nie walczyła – mówiła mi-
nister Rafalska.

Po części oficjalnej, delegaci wybrali 
prezydium zjazdu. W jego składzie zna-
lazła się Anna Grudzińska, delegatka z 
naszego regionu, przewodnicząca „S” w 
ZEDO.

Przedstawiciele zachodniopomor-
skiego zostali też wybrani do wszystkich 
komisji: Elżbieta Kubiaczyk-Hrabi do ko-
misji mandatowo-wyborczej, Grażyna 
Balicka do komisji uchwał i wniosków, 
Łukasz Stefański do komisji do głosowań 
tajnych oraz Krzysztof Nawrocki do ko-
misji statutowej.

Najważniejszym punktem pierwsze-
go dnia był wybór przewodniczącego 
Komisji Krajowej na nową kadencję. Je-

dynym kandydatem na to stanowisko 
był Piotr Duda. Prezentując się delega-
tom, Duda mówił, że zawsze angażuje 
się na sto procent w to, co robi:

-Przez ostatnie 8 lat, mimo że to 
wiele kosztowało i mnie, i mnie i moich 
współpracowników, przy wsparciu rodzi-
ny, mieszkającej w Gliwicach, pracowa-
łem na maksa. Teraz też zrobię wszystko, 
byśmy mogli zrobić tyle, ile udało się w 
mijającej kadencji. Jedynym drogowska-
zem będzie dla mnie uchwała programo-
wa. 

W głosowaniu tajnym, Piotr Duda 
uzyskał 248 głosów na 267 oddanych.

Przewodniczący KK przestawił tez 

sprawozdanie z działalności Komisji Kra-
jowej w kadencji 2014-2018r. 

- Mijająca kadencja była przełomo-
wa: udało się nam przyspieszyć zmiany 
w prawie pracy, doprowadzić do powo-
łania Rady Dialogu Społecznego i wo-
jewódzkich rad, przywrócić wiek eme-
rytalny i wyłączyć z handlu niedziele. 
Jesteśmy skuteczni i powinniśmy być z 
tego dumni! - mówił Piotr Duda.

Delegaci zakończyli pierwszy dzień 
krajowego zjazdu wyborem nowej Ko-
misji Krajowej. Wśród 56 wybranych 
znaleźli się dwaj przedstawiciele Pomo-
rza Zachodniego: Dariusz Mądraszewski 
i Krzysztof Zieliński. Z automatu, do Ko-

misji Krajowej wchodzi przewodniczący 
Zarządu Regionu Pomorza Zachodniego 
Mieczysław Jurek.

W drugim dniu zjazdu, delegaci do-
konali wyboru Krajowej Komisji Rewizyj-
nej. Do 16-osobowego gremium wybra-
ny został Krzysztof Nawrocki, delegat z 
zachodniopomorskiego.

Po dyskusji, przepadł wniosek o 
wprowadzeniu zmiany w statucie NSZZ 
„Solidarność”, polegającej na ustano-
wieniu sądów koleżeńskich. Przyjęte 
zostało natomiast stanowisko o tym, by 
12 listopada był dniem wolnym od pracy 
także dla pracowników handlu. Przyjęto 
też stanowisko w sprawie utrudniania 
działalności związkowej. Zapisano w nim 
apel o wprowadzenie rozwiązań legisla-
cyjnych i organizacyjnych, pozwalają-
cych na lepszą ochronę działaczy związ-
kowych. Delegaci przegłosowali również 
stanowisko o sytuacji w służbie zdrowia, 
krytykujące dysproporcje w wynagro-
dzeniach miedzy grupami zawodowymi. 
Zdecydowano także o zmianie zapisów 
w statucie i wydłużeniu kadencji do 5 lat. 
Wycofano się jednak z pomysłu, by funk-
cje przewodniczącego Komisji Krajowej 
czy przewodniczących zarządu regionu 
można było pełnić nie więcej niż przez 
dwie kadencje. 
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Komisja Krajowa NSZZ „Solidarność” 
kadencja 2018-2022

1.        Adamczyk Grzegorz    Region Śląsko-Opolski            
2.        Adamowicz Grzegorz    Region Elbląski            
3.        Bartosz Waldemar    Region Świętokrzyski            
4.        Biegun Andrzej    Region Podbeskidzie            
5.        Biś Bogdan   Region Śląsko-Dąbrowski
6.        Bogusławski Zbigniew   Region Piotrkowski    
7.        Bogusz Marek    Region Podbeskidzie            
8.        Boiński Marek     Region Wielkopolska            
9.        Braszkiewicz Artur   Region Śląsko-Dąbrowski            
10.        Brauer Bożena    Region Gdański            
11.        Broda Włodzimierz   Region Zagłębie Miedziowe            
12.        Bujara Alfred    Sekretariat Banków, Handlu i Ubezp.            
13.        Burnat Andrzej    Region Płocki            
14.        Dębczyński Janusz   Region Toruńsko Włocławski            
15.        Domagała   Krzysztof    Region Dolny Śląsk            
16.        Dopierała Adam    Region Wielkopolska            
17.        Dośla Krzysztof    Region Gdański            
18.        Dubiński Waldemar   Region Mazowsze            
19.        Duda Piotr    Region Śląsko-Dąbrowski            
20.        Dziki Józef   Region Warmińsko-Mazurski            
21.        Formejster Eugeniusz   Region Podlaski            
22.        Gadzicki Zbigniew   Region Dolny Śląsk            
23.        Gałęzewski Roman   Region Gdański            
24.        Gawronek Sebastian   Region Bydgoski            
25.        Gliksman Adam   Region Małopolski            
26.        Głowacki Stanisław   Region Świętokrzyski            
27.        Goiński Jerzy   Region Śląsko-Dąbrowski            
28.        Gonet Cecylia    Region Śląsk Opolski            
29.        Grymel   Henryk   Region Śląsko-Dąbrowski            
30.        Grzesik Jarosław    Sekkretariat Górnictwa i Energetyki            
31.        Grzeszek Wojciech   Region Małopolski            
32.        Hutek Bogusław   Region Śląsko-Dąbrowski            
33.        Ilnicki Wojciech   Region Jeleniogórski            
34.        Iwanicki Grzegorz   Region Mazowsze            
35.        Jakim Roman   Region Rzeszowski            
36.        Jaworski Jerzy   Region Małopolska            
37.        Jurek Mieczysław   Region Pomorze Zachodnie            
38.        Jurgielewicz Bogusław   Region Dolny Śląsk            
39.        Kaczmarek Andrzej   Region Ziemia Sandomierska            
40.        Kimso Kazimierz   Region Dolny Śląsk            
41.        Kolorz Dominik   Region Śląsko-Dąbrowski            
42.        Kościk Andrzej    Region Gdański            
43.        Kopeć Franciszek   Region Jeleniogórski            
44.        Kowalski   Wojciech   Region Warmińsko-Mazurski            
45.        Kozłowski   Sławomir   Region Śląsko-Dąbrowski            
46.        Krasuski Wojciech   Region Świętokrzyski            
47.        Krenc Waldemar   Region Ziemia Łódzka             
48.        Kropiwnicki Andrzej   Region Mazowsze            
49.        Król Marian   Region Środkowo-Wschodni            
50.        Królikowski Wiesław   Region Koszaliński „Pobrzeże”            
51.        Kubiak Bogdan    Sekretariat Transportu            
52.        Kucharski Dariusz    Sekretariat Emerytów i Rencistów        
53.        Kuchta Andrzej   Region Środkowo-Wschodni            

54.        Kuszlewicz Zbigniew    Sekretariat Zasobów Naturalnych, 
              Ochrony Środowiska i Leśnictwa 
55.        Lach Adam   Region Małopolska            
56.        Lange Jarosław   Region Wielkopolska            
57.        Łusiewicz Piotr   Region Wielkopolska            
58.        Łącki Dariusz    Sekretariat Rolnictwa            
59.        Majchrowicz Tadeusz   Region Podkarpacie            
60.        Majchrzak Zbigniew    Sekretariat Budownictwa 
              i Przemysłu Drzewnego            
61.        Maszkiewicz Zdzisław   Region Ziemia Radomska            
62.        Mądraszewski Dariusz   Region Pomorze Zachodnie            
63.        Mechliński Maciej    Region Mazowsze            
64.        Mechliński Radosław   Region Dolny Śląsk            
65.        Miara Mirosław    Sekretariat Przemysłu Chemicznego            
66.        Miszczuk Barbara   Region Małopolski            
67.        Motowidełko Bogusław  Region Zielonogórski            
68.        Mozolewski Józef  Region Podlaski            
69.        Murzyn Wiesław    Sekretariat Kultury i Środków Przekazu            
70.        Nakonieczny Henryk   Region Śląsko-Dąbrowski            
71.        Nowak Piotr   Region Śląsko-Dąbrowski            
72.        Nowakowski Zdzisław   Region Koniński            
73.        Nowicki Bogumił   Sekretariat Łączności            
74.        Ochman Maria    Sekretariat Ochrony Zdrowia            
75.        Odyjas Edyta   Region Śląsko-Dąbrowski            
76.        Olbryś Piotr   Region Wielkopolska            
77.        Olszewski Bogdan   Region Gdański            
78.        Orłowski Bogdan  Region Zagłębie Miedziowe            
79.        Paczuski Dariusz   Region Mazowsze            
80.        Pasieczny   Antoni   Region Środkowo-Wschodni            
81.        Piegutkowski Andrzej   Region Mazowsze            
82.        Pierzgalska Bożena    Region Zielonogórski            
83.        Piórek Mirosław   Region Gdański            
84.        Proksa Ryszard    Sekretariat Nauki i Oświaty             
85.        Rusakiewicz Waldemar   Region Gorzowski            
86.        Sikorski Zbigniew    Sekretariat Przemysłu Spożywczego
87.        Smoła Jerzy   Region Małopolska            
88.        Sopata Waldemar   Region Śląsko-Dąbrowski            
89.        Staniszewski   Michał   Region Ziemia Łódzka            
90.        Strączyński Jacek   Region Częstochowski            
91.        Stec Wiesława   Region Środkowo-Wschodni            
92.        Szarek Bogusław   Region Zagłębie Miedziowe            
93.        Szozda Bogdan    Sekretariat Metalowców            
94.        Szpunar Paweł   Region Rzeszów            
95.        Szukała Stanisław   Region Słupski            
96.        Szumlański Tadeusz   Region Małopolski            
97.        Ścieśko Piotr    Region Ziemia Łódzka            
98.        Walczak Leszek   Region Bydgoski            
99.        Wawrzyszko Szymon   Region Ziemia Przemyska            
100.        Wielgus Jerzy    Sekretariat Służb Publicznych            
101.        Wójcik Tomasz   Region Dolny Śląsk            
102.        Zieliński Krzysztof   Region Pomorze Zachodnie            
103.        Zydorek Ewa   Region Wielkopolska            
104.        Żurawski Jacek   Region Toruńsko-Włocławski  
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Wszystko  
o elektronicznych legitymacjach

Rozmowa z Przemysławem Zgórzakiem, prawnikiem Zarządu regionu 
NSZZ „Solidarność” Pomorza Zachodniego

- Czym jest elektroniczna legity-
macja członkowska?

- Elektroniczna Legitymacja 
Członkowska jest dokumentem (w 
formie plastikowej karty) potwier-
dzającym przynależność do NSZZ 
„Solidarność”. Od początku istnienia 
związku, członkowie mogli uzyskać 
legitymacje członkowskie w formie 
książeczki, aktualnie jest to karta z 
nadrukowanymi imieniem i nazwi-
skiem członka związku. 

Biorąc pod uwagę nadchodzące 
w 2019 roku zmiany w ustawie o 
związkach zawodowych, wprowa-
dzenie Elektronicznych Legitymacji 
Członkowskich powiązane jest z bu-
dową bazy danych członków związ-
ku. W znacznym stopniu ułatwi ona 
potwierdzenie liczebności danej 
jednostki organizacyjnej związku, 
dla celów potwierdzenia reprezen-
tatywności. Pamiętać jednak należy, 
iż szczegółowe dane członków do-
stępne są jedynie upoważnionym do 
tego przez Komisję Krajową osobom, 
a co za tym idzie, uzyskanie ELC nie 
będzie się wiązało z niebezpieczeń-
stwem uzyskania dostępu do danych 
członków związku przez pracodawcę 
lub inne niepowołane do tego osoby.

Ponadto Elektroniczna Legityma-
cja Członkowska będzie uprawniała 
członków NSZZ „Solidarność” do ko-
rzystania z rabatów przygotowanych 
dla nich przez firmy współpracujące 
w tym aspekcie z naszym związkiem 
zawodowym.

- Co trzeba zrobić, by legitymację 
wyrobić?

- Każdy członek NSZZ „Solidar-

ność” by uzyskać Elektroniczną Le-
gitymację Członkowską powinien 
wypełnić odpowiedni druk wniosku, 
który może uzyskać od przewodni-
czących Zakładowych lub Międzyza-
kładowych Organizacji Związkowych. 
Druk jest również dostępny do po-
brania na stronie Komisji Krajowej 
pod adresem www.solidarnosc.org . 

Najważniejsze dane, które należy 
wpisać we wniosku to: imię, nazwi-
sko, PESEL oraz data przystąpienia do 
NSZZ „Solidarność”. Bez tych danych 
uzyskanie legitymacji członkowskiej 
będzie niemożliwe. Pozostałe dane 
wypełnia się jedynie w celu uła-
twienia kontaktu. Wniosek musi być 
również własnoręcznie podpisany 
przez członka związku. Wypełniony 
wniosek należy następnie przeka-
zać przewodniczącemu Zakładowej 
lub Międzyzakładowej Organizacji 
Związkowej. 

Następnie Komisja Zakładowa lub 
Międzyzakładowa oryginały wnio-
sków archiwizuje i robi kopie (w for-
mie skanu lub kserokopii) dla Zarzą-
du Regionu oraz przygotowuje plik 
zawierający dane członków związku 
w formacie csv. Wzór pliku do wypeł-
nienia można uzyskać kontaktując 
się z Działem Prawnym Zarządu Re-
gionu NSZZ „Solidarność” Pomorza 
Zachodniego. W pliku należy wpi-
sać dane poszczególnych członków 
związku, zgodnie ze złożonymi przez 
nich wnioskami tj. imię, nazwisko, 
PESEL, data przystąpienia do związ-
ku, miejscowość zamieszkania, ulica 
lub miejscowość z numerem domu/
mieszkania, kod pocztowy, powiat, 
województwo, telefon komórko-
wy, telefon stacjonarny, e-mail. Pa-
miętać przy tym należy jedynie by 
format daty wstąpienia do związku 
był następujący: RRRR-MM-DD, a 
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numery telefonów wpisywać jako 
nieprzerwany ciąg cyfr. Następnie 
odpowiednio przygotowany plik na-
leży przesłać na adres e-mail: dzial-
prawny@solidarnosc.szczecin.pl lub 
solidarnosc@solidarnosc.szczecin.
pl. Ponadto, do Zarządu Regionu na 
wcześniej wskazany adres e-mail, 
należy przesłać skany wniosków lub 
przesłać ich kserokopie pocztą tra-
dycyjną, lub dostarczyć osobiście do 
Zarządu Regionu NSZZ „Solidarność” 
Pomorza Zachodniego, na adres: 
Aleja Wojska Polskiego 113, 70-483 
Szczecin.

Gdy tylko kopie wniosków wraz z 
wypełnionym plikiem csv trafią do Za-
rządu Regionu, wyznaczeni pracowni-
cy przygotują w systemie zlecenie na 
produkcję Elektronicznej Legitymacji 
Członkowskiej. Gdy wytworzone legi-
tymacje trafią z Komisji Krajowej do 
Zarządu Regionu, niezwłocznie zosta-
nie o tym poinformowany przewod-
niczący organizacji związkowej, który 
będzie mógł gotowe legitymacje ode-
brać. Następnie Komisje Zakładowe 
przekażą poszczególnym członkom 
ich legitymacje.

-Jak długo czeka się na legityma-
cję?

- Od momentu złożenia zamówie-
nia do odbioru legitymacji – około 
miesiąca czasu.

- Czy wyrobienie legitymacji wią-
że się z jakimiś kosztami?

- Wytworzenie Elektronicznej Le-
gitymacji Członkowskiej nie wiąże 
się z żadnymi dodatkowymi koszta-
mi dla członków NSZZ „Solidarność”. 
Nie należy się w związku z tym spo-
dziewać pobierania jakichkolwiek 
opłat.

- Na jakie korzyści mogą liczyć 
posiadacze elektronicznej legityma-
cji?

- Posiadanie Elektronicznej Le-
gitymacji Członkowskiej wiąże się z 
szeregiem udogodnień. Członkowie 
NSZZ „Solidarność” posiadający legi-
tymację uzyskają:

- potwierdzenie przynależności 
do największego i najbardziej pro-
fesjonalnego niezależnego i samo-
rządnego Związku Zawodowego w 
Polsce;

- ułatwienie dostępu do pomocy 
prawnej oraz innych specjalistów 
NSZZ „Solidarność”;

- możliwość skorzystania z pro-
gramu rabatowego dla członków 
NSZZ „Solidarność” na stacjach LO-
TOS;

- możliwość skorzystania z pro-

gramów rabatowych przygotowa-
nych przez firmy współpracujące w 
tym zakresie z NSZZ „Solidarność”. 
Aktualnie Komisja Krajowa prowadzi 
negocjacje z firmami, które mogą 
stać się partnerami programów 
zniżkowych dla członków naszego 
związku. W najbliższej przyszłości 
najprawdopodobniej będą to stacje 
Orlen. 

- Dziękuję za rozmowę.
Rozmawiała Katarzyna Stróżyk
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Będą podwyżki  
dla miejskiej budżetówki!

Mieczysław Jurek -przewodniczą-
cy Zarządu Regionu NSZZ „Solidar-
ność” Pomorza Zachodniego, podpi-
sał porozumienie z Ryszardem Słoką, 
Sekretarzem Miasta, o regulacji płac w 
miejskich jednostkach budżetowych. 
Zgodnie z jego zapisami, pracownicy 
sfery komunalnej otrzymają podwyż-
kę w wysokości średnio 200 złotych 
brutto na etat od 1 stycznia 2019 roku. 
Umowa zawiera także zapis, że nego-
cjacje o podwyżkach na rok  2020 roz-
poczną się od minimalnej kwoty 150 
złotych brutto średnio na etat.

Łączna kwota przeznaczona na 
regulacje płac w 2019 roku wynosi 20 
milionów złotych. Podwyżki obejmą 
ponad 6,5 tysiąca pracowników miej-
skich jednostek budżetowych.

Zawarte porozumienie jest realiza-
cją uchwały Rady Miasta z 2015 roku. 
Według jej zapisów, przy ustalaniu 
kolejnych budżetów miasta, przed-
stawiciele związków i miasta mają od 
czerwca każdego roku rozpoczynać 
proces negocjacji, do października 
zaś go kończyć, tak, by uzgodnienia 

mogły wejść w życie od nowego roku 
kalendarzowego i budżetowego.

Przypomnijmy, że to kolejne poro-
zumienie, dotyczące regulacji płac w 
jednostkach budżetowych Szczecina, 
podpisane przez stronę społeczną z 
miastem. Na początku roku, zakoń-
czono negocjacje, w wyniku których 
najsłabiej zarabiający pracownicy 
MOPR-u i DPS-ów, a wiec zawodów 
mających kontakt z najtrudniejszymi 
przypadkami losowymi, otrzymali 
podwyżkę w wysokości 400 złotych 
brutto. Pozostała kwota z 15 milio-
nów, przeznaczonych przez miasto na 
podwyżki dla podległych UM jedno-
stek budżetowych, została podzielona 
po równo na całą resztę pracowników, 
co dało wzrost płac o 181 złotych 
brutto na etat. 
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Pogotowie ostatnie w Sejmiku
Po apelu Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego, sprawą budowy nowej siedziby dla pogoto-
wia zajął się także Sejmik Województwa Zachodniopomorskiego, na swojej ostatniej sesji przed 
wyborami. Punkt dotyczący kluczowej dla zdrowia mieszkańców inwestycji, był ostatnim w pro-
gramie. 

Po niemal ośmiu godzinach czekania 
na możliwość zabrania głosu, na mówni-
cę zaproszony został Mieczysław Jurek, 
przewodniczący Zarządu Regionu NSZZ 
„Solidarność” Pomorza Zachodniego 
oraz wiceprzewodniczący Wojewódzkiej 
Rady Dialogu Społecznego.

- Od lat zabiegamy o budowę nowo-
czesnej stacji pogotowia w Szczecinie, 
o zajęcie się tym palącym problemem. 
Z dużym niepokojem przyjęliśmy fakt, 
że nowym pomysłem, dotyczącym tej 
inwestycji jest sfinansowanie jej w lwiej 
części z komercyjnego kredytu. Pan mar-
szałek, który jest podmiotem organiza-
cyjnym dla pogotowia, chce, żeby kredyt 
spłacony został ze środków ze sprzedaży 
dotychczasowej siedziby stacji, przy alei 
Wojska Polskiego. Niepokoi nas również 
to, że nie ma w tych zapowiedziach ani 
słowa o sprzedaży drugiej siedziby, przy 
ulicy Mazowieckiej. Słyszymy, że ta par-
cela została przeznaczona pod budowę 
siedziby Urzędu Marszałkowskiego. Nie 
można dać zgody na taki sposób finanso-
wania. Od miesięcy, podczas posiedzeń 
WRDS-u, prosimy pana marszałka, by 
odpowiedział nam na nasze wątpliwości. 
Bezskutecznie- mówił M. Jurek.

Przewodniczący zachodniopomor-
skiej „Solidarności” zwracał uwagę, że 
zmuszenie Wojewódzkiej Stacji Pogoto-
wia Ratunkowego do wzięcia kilkumilio-
nowego kredytu spowoduje jego niebez-
pieczne zadłużenie. Może ono skutkować 
obniżeniem jakości świadczonych usług 
oraz brakiem środków na zakup sprzętu 
i wyposażenia, a co za tym idzie – jego 
degradację, stwarzającą zagrożenie dla 
życia i zdrowia szczecinian.

- Siedziba pogotowia w alei Wojska 
Polskiego nie jest atrakcyjnym zabezpie-
czeniem dla kredytu. To stary budynek, 
pod pieczą konserwatora zabytków. Nie 
wolno wprowadzać w nim zmian, jakie 
są niezbędne dla ratowników. Skutkiem 
tego, karetki stoją na powietrzu, co przy 
mrozach opóźnia ich wyjazd i powoduje 
szybsze zniszczenie. Będziemy walczyć, 

by budowa pogotowia miała dobry fi-
nansowy montaż. Nie wolno się bawić 
politycznie tą sprawą, bo ratownictwo 
medyczne nie jest ani Platformy, ani PiS-
-u, ani SLD – tłumaczył Mieczysław Ju-
rek.

Marszalek Olgierd Geblewicz odpo-
wiadał, że inwestycja jest kosztowna i 
dlatego potrzebna przy niej byłaby po-
moc centralna.

- Przekazaliśmy na rzecz pogotowia 
działki przy ulicach Duńskiej i Twardow-
skiego. To tereny, otrzymane od miasta w 
zamian za inne parcele, przy ulicach Sta-
rzyńskiego i Arkońskiej. Wnosimy zatem 
tereny i zabezpieczamy dodatkowo 13,5 
miliona złotych na finansowanie inwe-
stycji. Apelujemy, by część pieniędzy 
wniósł także wojewoda – mówił marsza-
łek.

Radny Dariusz Wieczorek zauważył, 
że pogotowie jest jednostką prowadzoną 
przez samorząd województwa: - Nie mo-
żemy liczyć jako naszego wkładu w naszą 
inwestycję. Sprawa jest ważna i nie moż-
na jej wykorzystywać politycznie. Braku-
je 20 milionów złotych, by zabezpieczyć 
zdrowie i życie mieszkańców Szczecina i 
trzeba podjąć konkretne decyzje, sprze-
dać obie dotychczasowe siedziby, przy 
Wojska Polskiego i przy Mazowieckiej. 
To naprawdę ważniejsze niż budowa no-
wego urzędu marszałkowskiego, teatru 
czy muzeum.

Marszałek Geblewicz ripostował, że 
wartość siedziby pogotowia, mieszcząca 
się przy ulicy Mazowieckiej to tak na-
prawdę jedynie wartość gruntu. 

-Nikt nie chce nikogo oszukać. Mini-
sterstwo odmówiło nam wsparcia, uzna-
liśmy więc, że najpierw postawimy stację 
przy ulicy Duńskiej. Pogotowie nie jest w 
stanie  zrealizować inwestycji w dwóch 
miejscach jednocześnie.

Radni Sejmiku pytali jak to możliwe, 
że są w budżecie zabezpieczone środki na 
budowę ścieżek rowerowych, a brakuje 
na budowę stacji ratownictwa medycz-
nego. Marszałek tłumaczył, że te pierw-
sze w lwiej części finansuje Unia Euro-
pejska, koszt postawienia nowej siedziby 
pogotowia zaś trzeba pokryć z własnej 
kieszeni.

Dyskusję zakończyła radna Maria 
Ilnicka-Mądry (Bezpartyjni): - Budowa 
pogotowia ratunkowego ma być naszym 
priorytetem, a nie robieniem szczecinia-
nom łaski i nie oglądajmy się na wojewo-
dę, ani ministra, bo to my jesteśmy or-
ganizatorem dla WSPR. Nie muszę chy-
ba państwu mówić, jak ważny jest czas 
dojazdu do pacjenta i że liczy się każda 
minuta. Ta sprawa powinna nas łączyć!

Radni ustalili, że po raz kolejny po-
proszą rząd o przyznanie dotacji na bu-
dowę pogotowia.  
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Migawki z KZD
Odbywający się co cztery lata Krajowy Zjazd Delegatów to najważniejsze wydarzenie w życiu NSZZ „Solidarność”. 
Kończący kadencję 2014-2018 i rozpoczynający nową – 2018-2022 zjazd odbył się w dniach 25-26 października w 
Częstochowie. Przedstawiamy fotoreportaż, przedstawiający najważniejsze chwile zjazdu.
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Rada apeluje  
do samorządu województwa

Na swoim trzecim, plenarnym posiedzeniu w tym roku, Wojewódzka Rada Dialogu Społecznego w Szczecinie przyjrzała się sta-
nowi szczecińskiego pogotowia. Jak mówili przedstawiciele WSPR – mimo wielu lat starań, wciąż nie ma pieniędzy, by zrealizować 
tak potrzebną miastu inwestycję.

 Roman Pałka, dyrektor Wojewódzkiej 
Stacji Pogotowia Ratunkowego w Szczecinie, 
określił obecny stan bazy dla ratownictwa 
jako niespełniający standardów, zapewniają-
cych w pełni opiekę medyczną mieszkańcom 
lewobrzeżnej części miasta.

- Na budowę dwóch stacji, na ulicach 
Twardowskiego i Duńskiej, nie dostaliśmy 
dotacji z budżetu państwa. Trzeba po raz 
kolejny szukać możliwości pokrycia kosztów 
budowy, a to kwota sięgająca 48 milionów 
złotych – mówił Pałka.

Wojewoda Tomasz Hinc wyjaśniał, że to 
nie budżet państwa powinien być głównym 
inwestorem stacji: - Podmiotem prowadzą-
cym jest Urząd Marszałkowski, i to pan mar-
szałek powinien ten wysiłek finansowy pod-
jąć. To prawda, że staraliśmy się o wsparcie 
centralne, ale środki, które były na ten cel 
przeznaczone, zostały przekierowane na 
inny cel. 

Prace nad budową nowej Wojewódzkiej 
Stacji Pogotowia Ratunkowego trwają już 
pięć lat.

- Nikogo nie trzeba chyba przekonywać jak 
ważne jest zapewnienie mieszkańcom mia-
sta dostępu do pomocy medycznej – mówił 
Dariusz Mądraszewski, wiceprzewodniczący 
Zarządu Regionu NSZZ „Solidarność” Pomo-
rza Zachodniego i szef Sekcji Krajowej Pogo-
towia Ratunkowego. – O uratowaniu czyje-
goś życia decyduje udzielona we właściwym 

czasie pomoc. Dlatego właśnie podjęto 
decyzję o budowie dwóch stacji, bo z Duń-
skiej i z Twardowskiego karetki są w stanie 
dojechać w ciągu kilku minut wszędzie. Pan 
marszałek, który powinien zapewnić finan-
sowanie dla tej inwestycji, zaproponował 
tymczasem, że da 10 milionów, a pogotowie 
weźmie komercyjny kredyt, żeby wziąć na 
siebie główny ciężar tej budowy. To jest sy-
tuacja, która grozi pogotowiu bankructwem.

Przedstawiciel Urzędu Marszałkowskie-
go – Przemysław Włosek, zadeklarował, że 
Urząd Marszałkowski nie wycofuje się z in-
westycji. Marszałek Geblewicz był nieobec-
ny na posiedzeniu.

Członkowie WRDS zdecydowali o wystą-
pieniu z apelem do radnych Sejmiku Woje-
wództwa Zachodniopomorskiego o zajęcie 
się tematem finansowania przez samorząd 
województwa budowy nowej siedziby Pogo-
towia Ratunkowego w Szczecinie. 

Dojazd karetki do chorego w jak najkrótszym czasie, może zdecydować o uratowaniu jego życia
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Stanowisko Zarządu Regionu na posiedzenie WRDS
Zarząd Regionu NSZZ „Solidarność” Pomorza Zachodniego, zaniepokojony przedłużającą się 
procedurą, uniemożliwiającą  rozpoczęcie budowy nowych siedzib dla Wojewódzkiej Stacji Po-
gotowia Ratunkowego w Szczecinie, wnosi o szczegółowe przedstawianie stanu prac nad tą spra-
wą oraz konstrukcją finansową tego przedsięwzięcia.

„Solidarność” aktywnie zabiega-
ła u Prezydenta Miasta o wskazanie 
i przekazanie działek pod nowe sie-
dziby dla Wojewódzkiej Stacji Po-
gotowia Ratunkowego. Prezydent 
wskazał i przekazał pod działalność 
WSPR w Szczecinie dwie działki: 
przy ul. Duńskiej i ul. Twardowskie-
go. Działanie to miało na celu polep-
szenie warunków pracy, zwiększenie 
efektywności i sprawności działania. 
Najważniejszym jednak celem jest 
dyslokacja zespołów wyjazdowych w 
dwóch rejonach miasta. Pozwoli to 
na znaczne skrócenie dojazdu do pa-
cjenta, co w ewidentny sposób prze-
łoży się na skuteczność działania ra-
towników. Czas dotarcia do pacjenta 
w ratownictwie jest bezcenny.

Niepokoi nas jednak brak jasnej 
szczegółowej konstrukcji finansowej 
tego przedsięwzięcia, opartej nie na 
ustnych obietnicach, lecz na odpo-
wiednich decyzjach Urzędu Marszał-
kowskiego. Stan pierwotny zakładał 
uzyskanie 14,5 mln zł ze sprzedaży 
starych siedzib WSPR przy ul. Woj-

ska Polskiego 92 i ul. Mazowieckiej. 
4 mln zł to deklaracja Marszałka, po-
została część to środki własne WSPR 
w Szczecinie, które miały sfinanso-
wać główną siedzibę przy ul. Twar-
dowskiego.

Zarząd Regionu NSZZ „Solidar-
ność” Pomorza Zachodniego zwrócił 
się również do Wojewody Zachod-
niopomorskiego o możliwość dofi-
nansowania tego przedsięwzięcia. 
Spotkało się to z dużym zrozumie-
niem i chęcią pomocy co skutkowało 
wystąpieniem Wojewody do Mini-
stra Inwestycji i Rozwoju   o dofi-
nansowanie budowy nowej siedziby 
Pogotowia.

Z naszych informacji na dzień 
dzisiejszy wynika, że realizacja tego 
wniosku jest wstrzymana.

Niejasne i nieracjonalne naszym 
zdaniem jest rozpoczęcie w pierwszej 
kolejności budowy podstacji przy ul. 
Duńskiej zamiast głównej siedziby 
WSPR przy ul. Twardowskiego. Na-
szym zdaniem podyktowane jest to 
potrzebą Urzędu Marszałkowskiego 

rozpoczęcia budowy swojej siedziby 
na działce po Pogotowiu przy ul. Ma-
zowieckiej 14. Niewątpliwym prio-
rytetem powinna być budowa nowej 
stacji Pogotowia Ratunkowego a nie 
Urzędu Marszałkowskiego. Dodatko-
wo, upolitycznianie tej sprawy przez 
polityków Platformy Obywatelskiej ( 
w wystąpieniach publicznych, konfe-
rencjach prasowych) i ich twierdze-
nie, jakoby Wojewoda wycofał się z 
dofinansowania, co rzekomo jest po-
wodem przedłużającej się procedury 
budowy, jest delikatnie mówiąc prze-
kłamaniem.

Budowa nowej siedziby WSPR w 
Szczecinie powinna być całkowicie 
apolityczna. Politycy nie powinni 
wykorzystywać tego do swoich par-
tykularnych interesów. Każdej ze 
stron powinno zależeć- a nawet jest 
to ich obowiązkiem- aby ta inwesty-
cja zakończyła się jak najszybciej, bo 
w ewidentny sposób poprawi to bez-
pieczeństwo mieszkańców naszego 
województwa oraz pracę ratowników 
medycznych.

Spotkanie z ministrem Gróbarczykiem
Pod koniec września, przedstawiciele zachodniopomorskiej „Solidarności” spotkali się z mini-
strem Markiem Gróbarczykiem, ministrem gospodarki morskiej i żeglugi śródlądowej. Rozmowy, 
które odbyły się w Urzędzie Wojewódzkim, dotyczyły m.in. problemów w Bulk Cargo i PŻM-ie. 
W rozmowach wzięli udział związkowcy z branż portowej i żeglugowej. Delegacji przewodniczył 
Mieczysław Jurek, przewodniczący Zarządu Regionu
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Zarząd Regionu  
popiera i podsumowuje

Podczas wrześniowego posiedzenia Zarządu Regionu NSZZ „Solidarność” Pomorza Zachodnie-
go, najważniejszymi poruszanymi tematami były wybory samorządowe oraz aktualna sytuacja w 
budżetówce, pogotowiu, Dolnej Odrze i Bulk Cargo. Podsumowana została również Pielgrzymka 
Ludzi Pracy, organizowana w tym roku przez nasz region.

Posiedzenie rozpoczęła informacja 
Mieczysława Jurka, przewodniczącego 
Zarządu Regionu, o przebiegu posiedze-
nia Komisji Krajowej w Zielonej Górze. 
Tam dyskutowano m.in. o sytuacji w 
Krajowej Sekcji Straży Pożarnej.

- Działalność tej struktury była od 
dłuższego czasu paraliżowana, ściera-
ły się w niej dwie grupy, co było bardzo 
niekorzystne dla całej grupy zawodowej, 
pozbawionej swojej reprezentacji związ-
kowej. Pojawiały się różnego rodzaju 
zarzuty o nepotyzm, więc komendant 
krajowy zdecydował o tym, że wszystkie 
najważniejsze decyzje będzie podejmo-
wał jednoosobowo. Nie było to korzystne 
dla nikogo. Po zmianie ministra spraw 
wewnętrznych, któremu podlegają służ-
by mundurowe, sytuacja się poprawiła. 
Teraz trwa etap ponownej rejestracji 
sekcji, a my będziemy pilnowali, by w tej 
materii panował porządek – mówił prze-
wodniczący.

Kolejnym punktem posiedzenia było 
głosowanie nad udzieleniem poparcia w 
październikowych wyborach samorzą-
dowych. Do Zarządu Regionu zgłosili 
się: Bartłomiej Sochański- kandydat na 
prezydenta Szczecina, Rafał Zając – kan-

dydat na prezydenta Stargardu, Włady-
sław Diakun – kandydat na burmistrza 
Polic, Mieczyslaw Sawaryn – kandydat 
na burmistrza Gryfina, Piotr Słomski 
– kandydat na burmistrza Nowogardu, 
Halina Szymańska i Ryszard Bogucki – 
kandydaci do Sejmiku Województwa, 
Józef Stachowiak, Krystian Kowalski, 
Wojciech Zygoń, Edward Kosmal i Eliza 
Tomczak- kandydatka na sołtysa Dębo-
strowa.    

Wszyscy kandydaci uzyskali jedno-
głośne poparcie Zarządu Regionu.

Po głosowaniu, omówiona została 36. 
Pielgrzymka Ludzi Pracy na Jasną Górę. 
Mieczysław Jurek podziękował wszyst-
kim zaangażowanym w organizację 
przedsięwzięcia. Poinformował też, że 
nasz region stawiany jest jako przykład: 
peregrynacja obrazu Matki Boskiej Ro-
botników „Solidarności” miała przebieg 
wyjątkowy (obraz odwiedził 53 parafie 
w diecezji, co jest ogólnopolskim rekor-
dem), Duszpasterze Ludzi Pracy, gosz-
czący w Szczecinie na początku września 
wyjechali zachwyceni,  a przebieg samej 
pielgrzymki oceniono wzorcowo.  

- Gratulowała nam cała Polska, prze-
wodniczący Piotr Duda nie krył podzi-
wu. Zdarzyły się wpadki, spowodowane 
błędami osób z zewnątrz, ale to nie może 
wpływać na całościową ocenę – stwier-
dził M. Jurek.  

Członkowie Zarządu Regionu zgo-
dzili się, że z błędów należy wyciągnąć 
wnioski, jednak trzeba przede wszystkim 
docenić ogromne zaangażowanie związ-
kowców w to, by pielgrzymka przebiegła 
jak najlepiej.

           Region
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Kilka pytań z kolei wzbudził  mały 
udział związkowców oświatowych we 
wrześniowej pikiecie w Warszawie.

- Dwie osoby ze Szczecina były zain-
teresowane wyjazdem do stolicy, a to za 
mało, by kierować autobusy, jadące do 
Częstochowy przez Warszawę. Byliśmy 
zaskoczeni decyzją sekretariatu oświaty, 
bo nie jest to zwyczajna sytuacja, że cały 
związek jest zainteresowany akcją, poza 
właściwą organizacją – wyjaśniał Mie-
czysław Jurek.

Z powodu braku szefowej oświato-
wej „Solidarności”, dyskusje odłożono 
na następne spotkanie Zarządu Regionu 
i podsumowano obchody sierpniowych 
rocznic. W tym roku, wyjątkowo były 
one dwie: rocznica podpisania Poro-
zumień Sierpniowych z 1980 roku oraz 
rocznica strajków szczecińskich w 1988 
roku.

-Staraliśmy się pokłonić każdemu 
bohaterowi tamtych wydarzeń, niezależ-
nie od wszystkich różnic, jakie są między 
nami teraz. Zrobiliśmy ze swojej strony 
wszystko, co było możliwe, by obchody 
przebiegły godnie i bez incydentów, i 
myślę, że się nam udało. Musimy jeszcze 
pomyśleć nad tym, co zrobić, by skoń-
czyć z tradycją czytania listów pod stocz-
nią i pomnikiem. Przemówienia powin-
ny wygłaszać osoby obecne – powiedział 
przewodniczący.

W kolejnej części posiedzenia Zarzą-
du Regionu, wysłuchano informacji o 
sytuacji w PGE Dolna Odra, Bulk Cargo, 
oświacie i pogotowiu.

-Dzięki staraniom wielu osób, do-
prowadziliśmy do podpisania aneksu do 
porozumienia inwestycyjnego. Zgodnie 

z jego zapisami, piece węglowe zostaną 
dostosowane do parametrów zgodnych z 
ustawą o ochronie środowiska. 300 mi-
lionów złotych przeznaczone zostanie na 
Elektrownię Pomorzany a za starą infra-
strukturę w Nowym Czarnowie, budo-
wane zostaną dwa nowe bloki. Aktualne 
bloki węglowe w 2019 roku zakończą 
swoją pracę z powodu wyczerpania li-
mitu – te nowe bloki pozwolą na odtwo-
rzenie mocy, dzięki czemu elektrownia 
będzie mogła pracować do 2030 roku, a 
może nawet i do 2050 – poinformowała 
Anna Grudzińska, szefowa „Solidarno-
ści” w ZEDO.

W Bulk Cargo, gdzie Zarząd Portu 
chce zabrać spółce część dzierżawionych 
nabrzeży, doszło w sierpniu do strajku. 
Związkowcy, ulicami Szczecina przeje-
chali pod Urząd Wojewódzki, gdzie wrę-
czyli wojewodzie Tomaszowi Hincowi 
petycję. Domagali się w niej wycofania 
się przez Zarząd Portu z propozycji od-
dania nabrzeży, skutkującej utratą miejsc 

pracy nawet przez 400 osób. Prosili też o 
rozmowę z ministrem Markiem Gróbar-
czykiem. Wojewoda obiecał pomoc w tej 
sprawie.

Pracownicy sektora oświatowego z 
kolei żalą się na efekty reformy, wprowa-
dzonej przez rząd. Mimo likwidacji gim-
nazjów, wzrosła liczba dokumentów do 
wypełnienia. Powoduje to brak możliwo-
ści rozszerzenia godzin pracy dydaktycz-
nej. Niejasne są również kryteria oceny 
pracy nauczycieli dyplomowanych, w 
praktyce sprowadzające się do subiek-
tywnej opinii dyrektora. Powszechną jest 
sytuacja, w której nauczyciele zarabiają 
ledwie powyżej 2 tysięcy złotych netto. 

Sporo miejsca zajęła sytuacja budo-
wy nowej Wojewódzkiej Stacji Pogoto-
wia Ratunkowego w Szczecinie. Dariusz 
Mądraszewski, wiceprzewodniczący 
Zarządu Regionu, przedstawił zebra-
nym skomplikowaną sytuację obecną, 
w której marszałek Olgierd Geblewicz, 
twierdząc, iż nie jest w stanie zabezpie-
czyć odpowiednich środków w budże-
cie, zmusza dyrekcję pogotowia do za-
ciągnięcia komercyjnego kredytu. Takie 
rozwiązanie grozi płynności finansowej 
pogotowia, stwarza ryzyko degradacji 
samochodów i sprzętu, a przede wszyst-
kim – nie sprzyja bezpieczeństwu miesz-
kańców. 

Podczas posiedzenia Zarządu Re-
gionu poinformowano też o szkoleniach 
z przepisów RODO. Jako że wciąż nie 
wszyscy przewodniczący organizacji zo-
stali przeszkoleni, Zarząd Regionu zde-
cydował o wyznaczeniu kolejnych, ostat-
nich już dwóch terminów. Osoby, które 
z nich nie skorzystają, będą musiały 
przejść szkolenie we własnym zakresie.

Region
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           Region

W Kołbaskowie, w piątek,  
5 października, po 
południu, odsłonięta 
została tablica, 
upamiętniająca  
Longina Komołowskiego. 
Uroczystość miała  
miejsce na skwerze  
im. L. Komołowskiego, tuż 
przy zabytkowym kościele. 
Tablicę wspólnie odsłoniły 
Zofia Komołowska i wójt 
Małgorzata Schwarz. W 
krótkim przemówieniu, 
pani wójt wspominała 
nieżyjącego wicepremiera 
jako ciepłego człowieka, 

bardzo zaangażowanego 
w działania na rzecz 
Kołbaskowa.

W podobnym tonie mówił 
Piotr Mync, wiceprezydent 
Stargardu i przyjaciel 
Longina Komołowskiego: 
- To był człowiek zawsze 
starający się pomóc 
innym. Stąd działalność 
w „Solidarności”, Polskim 
Komitecie Paraolimpijskim 
i Stowarzyszeniu 
„Wspólnota Polska”.

W uroczystości wzięło 
udział kilkadziesiąt osób. 
Swoje sztandary wystawiły 
organizacje związkowe.

Tablica odsłonięta
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Region

Dyplomatyczne dylematy
W ramach cyklu „Moja Niepodległa”, szczeciński oddział Instytutu Pamięci Narodowej zaprosił 
do Książnicy Pomorskiej na debatę „W kierunku wojny. Polityka zagraniczna II Rzeczypospolitej”. 
Dyskusję z udziałem prof. Janusza Farysia, prof. Marka Kornata i prof. Sławomira Nowinowskiego 
poprowadził Dariusz Baranik. 

- Roman Dmowski i Józef Piłsudski uważali, że polskie pań-
stwo by trwać, musi być silne. Trudno jednak było budować 
potęgę, skoro położenie geograficzne kraju było bardzo nieko-
rzystne, między dwoma mocarstwami: Niemcami z jednej stro-
ny i ZSRR z drugiej – mówił prof. Faryś. 

Sytuacji nie sprzyjał także fakt, że stosunki sąsiedzkie z Cze-
chosłowacją nie należały do łatwych.  Próby budowania syste-
mu bezpieczeństwa natychmiast zrodziły problemy z Litwą. 

-Stanisław Staszic powiedział, ze nie ma w historii narodu, 
który miałby gorsze położenie geopolityczne  niż Polska. Czas 
wojen pokazał, że miał rację. Duże mocarstwa traktowały Pol-
skę jako państwo, wyrosłe z ich terenów. Do tego wszystkiego 
nie mieliśmy zbyt wielu atutów gospodarczych. Próbowaliśmy 
szukać sojuszników dalej- we Francji, Wielkiej Brytanii, Rumu-
nii, ale rozdźwięków było zbyt dużo, by te sojusze mogły nam 
coś zagwarantować – tłumaczył prof. Kornat. 

Debatujący historycy zgodzili się, że podpisanie w latach 
30. XX wieku układów z ZSRR i Niemcami było tym momen-
tem, w którym polska dyplomacja osiągnęła wszystko, co mo-
gła. Później sprawy się znacząco skomplikowały: gdy w 1935 
roku Hitler przyjmował ministra spraw zagranicznych Józefa 
Becka, planował już wojnę i chciał mieć Polskę w roli alianta. 
To jednak oznaczało wyrzeczenie się niedawno zdobytej nie-
podległości. 

-Dla Becka jako szefa dyplomacji nie było alternatywy na 
polskiej scenie politycznej. Co prawda można było myśleć o 
Auguście Zalewskim czy generale Kazimierzu Sosnkowskim, 
ale pierwszy chciał defensywnej polityki wobec Moskwy, a dru-
gi był kompletna niewiadomą. Beck wierzył w politykę rów-

nowagi i wdrażał ją tak długo, jak się dało. Wierzył też, że na 
drodze negocjacji osobistych z Hitlerem uda mu się osiągnąć 
ugodę z Hitlerem nie ujmując niczego Polsce. Niestety, nasza 
armia była fatalnie uzbrojona więc przy świetnie wyposażonym 
wojsku sąsiadów, byliśmy skazani za klęskę – tłumaczył prof. 
Kornat.

Publiczność spotkania (bardzo liczna) dopytywała o szereg 
kwestii – czy można było uniknąć katastrofy, czy wojna mogła 
trwać krócej, jakie główne błędy polskiej dyplomacji okresu 
międzywojnia widać najbardziej z perspektywy czasu. Histo-
rycy byli zgodni, że zmowa obu mocarstw pozbawiła Polskę 
jakichkolwiek szans na obronę i nawet przy innym prowadze-
niu działań dyplomatycznych nie dałoby się uniknąć wojennej 
tragedii.

Książki jadą na Litwę
W połowie listopada, przedstawiciele Zarządu Regionu NSZZ „Solidarność” Pomorza Zachodniego oraz Instytutu 
Kształcenia Ustawicznego wyjadą na Litwę, by  przekazać dzieciom z Połuknia książki, zebrane w specjalnej akcji 
na ich rzecz.  

Akcją objęte zostało Gimnazjum im. 
Longina Komołowskiego w Połukniu.  
W ramach wsparcia, udzielanego 
naszym rodakom,  przy udziale  Mi-
nisterstwa Edukacji Narodowej oraz 
innych podmiotów, uczniowie z Po-
łuknia już dwukrotnie przyjechali do 
Szczecina. Ich szkołę udało się też 
wyposażyć w nowoczesne tablice 
multimedialne, projektory oraz szaf-
ki uczniowskie.

Dla młodego pokolenia Polaków na 
Litwie, niezbędne dla prawidłowego 

rozwoju i kształtowania poczucia toż-
samości narodowej są  także książki 
w języku ojczystym. Dlatego też, Za-
rząd Regionu i Instytut Kształcenia 
Ustawicznego poprosili o wsparcie 
wszystkie organizacje NSZZ „Soli-
darność” o pomoc. Odzew był duży, 
udało się zebrać mnóstwo książek: 
lektur, literatur pięknej, beletrysty-
ki. W połowie listopada, członkowie 
Zarządu Regionu i Instytutu Kształ-
cenia Ustawicznego przekażą książki 
uczniom z Połuknia.  
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           Prawo

Emerytury pomostowe nie tylko  
dla wybranych. Pracodawcy chcą,  

by objąć nimi policjantów i górników
Trwa spór o przyszłość emerytur pomostowych. Zdaniem związków ich wygaszenie spowoduje 
poważne konsekwencje. Pracodawcy z kolei zgodzą się na ich utrzymanie, jeśli zostaną nimi ob-
jęci górnicy i mundurowi.

Strona związkowa chce wykreśle-
nia ograniczenia prawa do tej eme-
rytury wyłącznie do osób, które 
przepracowały choć jeden dzień 
przed 1999 rokiem – pisze 
„Dziennik Gazeta Prawna”. 
Według nich „pomostówka” 
powinna objąć pracujących w 
szczególnych warunkach i pła-
cących składki.

Pracodawcy poprą prze-
dłużenie obecnie obowią-
zującego systemu przy-
znania emerytur pomo-
stowych, ale tylko jeśli 
zmieni sposób ich finan-
sowania.

Według Jeremiego 
Mordasiewicza, doradcy 
zarządu i eksperta Konfede-
racji Lewiatan ,,DGP”, system po-
winien być tak skonstruowany, żeby 
opłacanie składki za pół roku 
umożliwiało przejście na eme-
ryturę pomostową o miesiąc 
wcześniej. 

Nie może być mowy o au-
tomatycznym skróceniu pra-
cy o pięć lat. Co więcej, takie 
świadczenie powinno być wyli-
czane wyłącznie z opłaconej składki. 

Dodatkowo, według pracodaw-
ców, postulowana przez związki li-
kwidacja daty granicznej musi mieć 
związek ze zrównaniem wielu eme-
rytalnego kobiet i mężczyzn. Do-
datkowo do systemu emerytur po-
mostowych powinni trafić zarówno 
górnicy, jak i policjanci .

Jeremi Mordasewicz uważa , że 
konieczne jest zlikwidowanie odręb-
nych systemów emerytalnych, z któ-
rych korzystają tylko wybrane grupy 
zawodowe.

Związ-
ki jednak przekonują, że «pomo-
stówka» to nie przywilej, ale jest po-
wiązana z kryteriami medycznymi, a 
prawo do nich nabywają grupy, które 
nie wytrzymają pracy do powszech-
nego wieku emerytalnego. Wygasze-
nie «pomostówek» uznały za zagro-
żenie.

 Leszek Miętek- prezydent Związ-
ku zawodowego Maszynistów Kole-
jowych w Polsce, członek prezydium 
OPZZ uważa, że będą katastrofy ko-

lejowe, bo maszyniści, żeby utrzy-
mać rodzinę, nadal będą praco-
wać, byleby tylko dociągnąć do 
powszechnego wieku emerytalne-

go –
Zdaniem związkowców likwida-

cja emerytur pomostowych jest moż-
liwa tylko, jeśli pracodawcy wyelimi-
nują czynniki szkodliwe.

Jak będzie? Czy związki za-
wodowe w tym  stanie rzeczy   

zmierzą się z tematem? Czy 
pracodawcy doprowadzą do 
zmian? Jak to wpłynie na 
nasze społeczeństwo? Bo 
przecież niezależnie od grup 
zawodowych, wykonywane-

go zawodu, specjalizacji po 
prostu jesteśmy ludźmi! Czy 

nie powinno to być bardziej do-
precyzowane? 

O dalszych rozmowach, ne-
gocjacjach i ustaleniach poin-
formujemy w następnym wy-
daniu.

Ewelina Młynarczyk
Prawnik Zarządu Regionu 

NSZZ ,,Solidarność” Pomorza Zachod-
niego 



Zarząd Regionu
NSZZ                                   Pomorza Zachodniego

al. Wojska Polskiego 113, 70-483 Szczecin 
Biuro ZR czynne od poniedziałku do piątku w godz. 8.00-1 6.00

Zarząd Regionu: 91 422 74 22, 91 422 47 39 
Faks 91 423 05 69
Internet www.solidarnosc.szczecin.pl
e-mail:  solidarnosc@solidarnosc.szczecin.pl

Przewodniczący ZR Mieczysław Jurek 
 601 555 590

Wiceprzewodniczący ZR Dariusz Mądraszewski 
 tel. kom. 502 31 39 06
 e-mail: madraszewski@solidarnosc.szczecin.pl

Sekretarz ZR Grażyna Balicka
 tel. 515 139 933
 e-mail: sekretarz@solidarnosc.szczecin.pl

Stowarzyszenie Solidarni Razem Adriana Janczak
- Biuro Pośrednictwa Pracy  e-mail: biuropracy@solidarnosc.szczecin.pl
 tel: 91 422 74 22 
        91 422 47 39
 
Organizatorzy związkowi Izabela Wydra
 e-mail: dzialrozwoju@solidarnosc.szczecin.pl

Administrator Bezpieczeństwa Informacji    Ewelina Młynarczyk
 tel. 501 096 613
 iod@solidarnosc.szczecin.pl

Biuro Konsultacyjno-Negocjacyjne Przemysław Zgórzak
 Ewelina Młynarczyk
 email: dzialprawny@solidarnosc.szczecin.pl

Redakcja „Jedność”   Katarzyna Stróżyk
 91 423 05 68
 redakcja@solidarnosc.szczecin.pl

Sekretariat Eliza Tomczak

Biuro Sekcji Regionalnej Kobiet 
Pomorze Zachodnie     e-mail sekcjakobietszczecin@wp.pl

Biuro Sekcji Emerytów i Rencistów  czw. 11.00-13.00

Konto: Santander Bank Polska  II/O Szczecin  36 1500 1722 1217 2006 0540 0000

wytnij i powieś w gablocie
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 „Na-Ratunek Przemysław Kaczmarek” realizuje projekt dofinansowany z Funduszy Europejskich 

„Na ratunek - kursy podnoszące kompetencje i kwalifikacje zawodowe ratowników medycznych”

Projekt skierowany jest do 600 ratowników medycznych, którzy w ciągu 2 lat mają przejść kursy i warsztaty doskonalące 
ich zawodowo, podnosząc ich kompetencje i wiedzę w obszarach istotnych dla zaspokojenia potrzeb epidemiologiczno-
demograficznych. Kursy i warsztaty realizowane będą na terenie całej Polski.

Projekt zakłada realizację:
1) 20 KDRM łącznie dla 400 ratowników medycznych
2) 20 warsztatów Elektrokardiografia w praktyce klinicznej ratownika medycznego łącznie dla 400 ratowników medycznych
3) 32 warsztaty w 4 poniższych tematach:

•	  Organizacja działań ratowniczych w wypadkach masowych i katastrofach współpraca zespołów 
ratownictwa medycznego z dyspozytorem medycznym
•	  Medyczne czynności ratunkowe u dzieci i noworodków 
•	  Ratownictwo medyczne taktyczno-ewakuacyjne z elementami TCCC i zaawansowane zabiegi ratujące życie
•	  Postępowanie przed-szpitalne w urazach

Kursy i warsztaty stanowią odpowiedź na zdiagnozowaną potrzebę dokształcania się ratowników medycznych, która wynika 
ze stale rozwijającej się sfery leczenia. 
Kursy i warsztaty w ramach projektu oparte są na Evidence Based Mecicine - tematyka kursów jest zatwierdzona przez 
Ministerstwo Zdrowia a warsztaty zostały zgłoszone do wojewódzkiego konsultanta w dziedzinie ratownictwa medycznego i 
zostały przez niego zatwierdzone do realizacji
Grupę docelową projektu stanowić będą:

- ratownicy medyczni w liczbie 600 osób, w tym 140 kobiet,
którzy zatrudnieni są w publicznym systemie ochrony zdrowia - zgodnie z regulaminem konkursu POWR.05.04.00-
IP.05-00-007/18 (tj. są to osoby zatrudnione na umowę o pracę lub umowę cywilno-prawną w podmiocie leczniczym 
posiadającym kontrakt z OW NFZ) - w przypadku osób pracujących na podst. kontraktu z podmiotem leczniczym, warunkiem 
jej uczestnictwa w projekcie będzie spełnienie warunku posiadania przez ten podmiot umowy z OW NFZ. Od uczestników/
uczestniczek zbierane będą zaświadczenia wskazujące na zatrudnienie w podmiocie leczniczym posiadającym kontrakt z OW 
NFZ.
Uczestnikami/uczestniczkami projektu muszą być osoby zamieszkujące terytorium RP spełniające powyższy warunek 
zatrudnienia. 1 osoba będzie mogła skorzystać maksymalnie z 1 kursu i 2 warsztatów.
Cel projektu: W okresie 01.11.2018 - 31.10.2020 podniesienie kompetencji zawodowych 600 ratowników medycznych 
zatrudnionych w publicznym systemie ochrony zdrowia pochodzących z obszaru całej Polski poprzez ukończenie kursów i 
warsztatów podnoszących ich kompetencje zawodowe w obszarach związanych z potrzebami epidemiologiczno-demogra-
ficznymi.”

Cel główny zostanie osiągnięty poprzez organizację kursów i warsztatów w zakresie:
•	 Kurs doskonalący ratowników medycznych dla 400 uczestników
•	 Warsztaty kardiologiczne dla 400 uczestników
•	 Warsztaty podnoszące kompetencje zawodowe ratowników dla 320 uczestników.

W efekcie realizacji projektu zakłada się podniesienie kompetencji i kwalifikacji łącznie 600 ratowników medycznych z obsza-
ru całej Polski, którzy z własnej inicjatywy zgłoszą chęć uczestnictwa w projekcie.

Wydatki kwalifikowalne projektu 1.218.144,00 PLN

Wartość dofinansowania: 1.181.599,00 PLN


